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Ministerstvo dopravy chce letos znovu maximálně rozjet výstavbu dálniční 
sítě. Základní kámen se má poklepávat na 130 nových kilometrech, 
když loni to nebyla ani polovina. Mohutně budovat se bude například na 
Českobudějovicku, Královéhradecku či Ústecku. Ředitelství silnic  
a dálnic na to dostane více peněz než loni, ministr Dan Ťok navíc slibuje,  
že finančně pokryje každou stavbu připravenou k zahájení. Věc má ale 
háček. Budovatelské úsilí se může zadrhnout hned na začátku, pokud  
Brusel neschválí česká specifika v zelených dokumentacích EIA. téma str. 4

Zdravotní pojišťovna 
opomíjela vyhlášku

Zdravotní pojišťovna mi-
nisterstva vnitra sjednáva-
la rozdílné ceny s různými 
poskytovateli zdravotních 
služeb. Neřídila se tak 
úhradovou vyhláškou. str. 3

Česká rafinérská uzavřela 
smlouvu na přepravu ropy
Dva a půl roku trvající 
jednání o smlouvě na 
přepravu ropy do českých 
rafinerií skončila. Česká 
rafinérská a Mero ČR se 
však ještě musí dohodnout 
na cenách přepravy. str. 6

Čínské akcie zahájily 
nový rok pádem
První obchodní den roku 
skončil pro čínské akcie 
předčasně. Po nebývalých 
ztrátách bylo obchodování 
v zemi zastaveno. str. 8

Skandinávci opevňují 
hranice
Švédští dopravci kontrolují 
od včerejška – jak jim uklá-
dá zákon – totožnost svých 
pasažérů mířících do Švéd-
ska. V reakci na to zavedlo 
Dánsko dočasné kontroly na 
hranici s Německem. str. 11
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tesco otvírá dveře 
prodeji Žabek
s potížemi zápolící 
maloobchodní řetězec  
Tesco přesunul síť malých 
obchodů Žabka do nové  
firmy.

Byznys
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Plné ruce  
práce
vládu čeká perný rok. 
schvalování klíčových 
zákonů má zpoždění. 
andreji Babišovi se nedaří 
lépe vybírat daně.

události
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MiChaEl RoManCov:

Šéf GRU byl na sankčním se-
znamu. Pokud všichni zemřou, 
tak Putin dosáhne zrušení 
části sankcí. To by byl sukces!

twitter.com/e15news

Počet zahájených  
staveb silnic a dálnic 2015 2016 2015 2016
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20 23
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dálnice silnice PrVní třídy
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Utrpěná výhra
Jedno z nejtěsnějších vítězství zažila 
televizní skupina Nova ve srovnání ročních 
podílů na trhu. Její celodenní podíl na divácích 
starších patnácti let byl v průměru za celý 
loňský rok necelých 31 procent, takže veřejno-
právní Českou televizi trhla o pouhé tři desetiny 
bodu (pravda, komerční jednička cílí na věko-
vou skupinu lidí od patnácti do 54 let, kde jsou 
rozdíly vyšší). Uvidíme, zda ČT letos zopakuje 
své první místo z roku 2012, kdy jí mimo jiné 
pomohla letní olympiáda a evropský šampionát 
ve fotbale, jež má sportovní svět na programu 
i letos. Z výše uvedeného ale patrně plyne za-
jímavý paradox – čím více stanic Nova vysílá, 
tím více se na první místo nadře.

Malé vítězství, také vítězství. Na poklesu po-
dílů se samozřejmě pár procenty podílel nástup 
nových digitálních stanic v čele s Barrandovem 
TV a menšími tematickými stanicemi. Zejména 
na Barrandově v sousedství Novy na začátku 
nového roku lítaly špunty od šampusů. Stanice 
s obvyklým podílem kolem pěti procent se prý 
– byť jen podle vlastních údajů – stala na Silves-
tra přesně od 21.01 hodin na celé čtyři(!) minuty 
poprvé v historii jedničkou na celém televizním 
trhu s podílem 22 procent. Stalo se tak sedm let 
od zahájení vysílání provázeného miliardovými 
investicemi a dřívějšími každoročními stamili-
onovými ztrátami vedoucími až ke změně maji-
tele. Gratulujeme k výnosné investici oprávněně 
zvané dlouhodobá.

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Jaromír gaJdáček

exšéf pojišťovny ZpMv

Marek ŚwitaJewski

generální ředitel UnipetrolU

stanislaw tillich

saský preMiér 

Nejvyšší kontroloři vyčetli Zdravotní 
pojišťovně ministerstva vnitra, že 
při účtování služeb poskytovatelům 
porušovala úhradovou vyhlášku.

str. 3

Končí provizorium v přepravě ropy 
do rafinerií. Česká rafinérská, 
jež náleží Unipetrolu, se na tom 
dohodla s podnikem Mero ČR.

str. 6

Z titulu své funkce v parlamentu 
chce přispět, aby západní spolkové 
země lépe chápaly postoje zemí 
střední a východní Evropy. 

str. 10

ČSSD

Schválení zákona o prokazování 
původu majetku, změna systému 
valorizace důchodů a další 
zvýšení minimální mzdy alespoň 
na jedenáct tisíc korun hrubého.

ANO

Lepší čerpání evropských fondů 
(loni propadly přes tři desítky 
miliard korun), prosazení nového 
zákona o hazardu a zvýšení 
investic do dopravní infrastruktury.

KDU-ČSL

Snížení sazeb sociálního 
pojistného pro rodiče 
vychovávající děti a návrat 
daňových slev na manželku 
a potomky pro živnostníky, kteří 
daní paušálem.

Priority  
vládních partají

n Schvalování klíčových 
zákonů má zpoždění. 
Andreji Babišovi se ne-
daří lépe vybírat daně.

Pavel Otto

Vládní sliby o výrazném ome-
zení daňových úniků nabírají 
stále větší skluz. I když ministr 
financí Andrej Babiš (ANO) 
některé záměry prosadil, mno-
hamiliardové částky do státní 
pokladny hned tak proudit ne-
začnou. Přitom s nimi koaliční 
kabinet už od začátku letošního 
roku počítal. Jejich pomocí chtěl 
podle dřívějších slov premié-
ra Bohuslava Sobotky (ČSSD) 
„posílit prorůstové linie“. Pokud 
exekutiva nerezignuje na své 
programové prohlášení, čeká ji 
v Poslanecké sněmovně perný 
rok.

Šéf státní pokladny nadále 
plánuje zefektivnit výběr daně 
z přidané hodnoty. Ten se nako-
nec meziročně zvýšil o 7,6 mi-
liardy korun, inkaso z příjmu 
právnických osob o čtrnáct 
miliard. Sám Babišův úřad však 
přiznává, že čísla odráží oživení 

Vládu čeká perný 
rok. sliby mají skluz 

daří se, ale... Ministr financí Andrej Babiš (ANO) se raduje z rostoucího výběru daní. Sám jeho úřad však 
přiznává, že čísla odrážejí oživení ekonomiky, nikoli úsilí politiků a úředníků.
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ekonomiky a nikoli úsilí politiků 
a úředníků.

Vláda loni neprotlačila par-
lamentem zákon o elektronické 
evidenci tržeb, který blokuje 
opozice. Spor velmi pravdě-
podobně skončí u Ústavního 

soudu. Jeho členové se budou 
zabývat i dalším Babišovým 
opatřením – kontrolními hlá-
šeními k DPH, na něž podala 
ústavní stížnost skupina sená-
torů.

Ještě větší zpoždění než 
elektronické účtenky má zákon 
o prokazování původu majetku, 
který dosud neabsolvoval ani 
úvodní čtení poslanců. Kromě 
TOP 09 a ODS to zavinilo také 
ministerstvo financí, protože 
předložení obou návrhů ně-
kolikrát odložilo. Dlouhodobý 
záměr socialistů a současného 
prezidenta Miloše Zemana „za-
bavit majetek každému, kdo si 
nakradl“, naráží nejen na vlažný 
přístup ANO, ale i lidovců.

Na projednání ve sněmovně 
se ještě nedostaly další vlád-
ní návrhy – například novela 
ústavy, která mimo jiné omezuje 
pravomoci hlavy státu. Tu koali-
ce předložila už před půl rokem.

Kabinet rovněž slíbil prosa-
dit normu o sociálním bydlení. 
Řešení problematiky bezdomo-
vectví se však zatím nedostalo 
ani do podoby věcného záměru 
zákona, natož paragrafového 
znění.



n Jiný poskytovatel 
služeb, jiná cena. 
Takový postup volila 
Zdravotní pojišťovna 
ministerstva vnitra, 
která se tak neřídila 
úhradovou vyhláškou.

Adéla Čabanová

Pracovníci Nejvyššího kon-
trolního úřadu se zaměřili 
na hospodaření instituce 
v letech 2012 až 2014. Zjistili 
přitom, že ZPMV se úhrado-
vou vyhláškou neřídila v ce-
lých 82 procentech případů.

Například za implantování 
vybraného druhu kardiosti-
mulátoru zaplatila jednomu 
zdravotnickému zařízení 
200 tisíc a jinému 106 tisíc 
korun. Různé ceny platila 
pojišťovna také lázeňským 
zařízením. „Myslíme si, že to 
křiví trh, ale především je to 
nespravedlivé. Pojištěnec si 

nemůže být jistý, že těch sto 
tisíc korun v jednom zaříze-
ní stačí, a zda v tom druhém 
náhodou nedostane lepší 
péči,“ řekl České televizi šéf 
NKÚ Miloslav Kala.

Podle ZPMV tato zjištění 
nelze brát jako výtku. Podle 
legislativy se použije úhra-
dová vyhláška jen tehdy, 
když se pojišťovna na cenách 
s lékařem nebo nemocnicí 
individuálně nedomluví.  
„V dohodnuté ceně se pro-
mítá počet provedených 

operací, složitost případů 
a dostupnost péče,“ uvedla 
mluvčí zdravotní pojišťovny  
Hana Kadečková.

Další problémy našli 
nejvyšší kontroloři u hos-
podaření s penězi na pro-
voz pojišťovny. Externímu 
poradci generálního ředitele 
organizace vyplatila za dva 
roky více než 867 tisíc korun 
za práci, na kterou měla 
vlastní zaměstnance. 

ZPMV také vedla ve fondu 
na prevenci zvláštní „Po-
ložku generálního ředitele“. 
Z té zaplatila například přes 
milion korun za ozdravné 
pobyty 44 pojištěnců, kteří 
by na ně jinak neměli nárok. 
Byli mezi nimi rovněž někte-
ří členové správní a dozorčí 
rady pojišťovny.

„Položku generálního 
ředitele“ stejně jako kritizo-
vanou smlouvu s externím 
poradcem zdravotní pojiš-
ťovna již po obměně vedení 
zrušila.

Markéta Žižková

Vláda musí rychle vyřešit 
zákonné vakuum v po-
jišťovnictví. Už od ledna 
měla její novela zavést 
do českého práva evropské 
směrnice. Sněmovna ale 
zákon o pojišťovnictví, 
který přináší větší dohled 
a kapitálové požadavky, 
zamítla. Česku tak podle 
rezortu financí hrozí postih 
EU. Novela bude znovu pro-
jednána v polovině ledna. 
„Sankce může dosahovat 
i stovek milionů korun,“ 
připomněla mluvčí minis-
terstva financí Gabriela 
Štěpanyová. 

Situace přináší kompli-
kace i pojišťovnám. „Po část 
roku bude v Česku na rozdíl 
od zbytku EU stále platit 
starý regulatorní režim. 
Pojišťovny tak vůči České 
národní bance budou plnit 
povinnosti dle stávajícího 

zákona, ale vůči mateřským 
společnostem již podle 
nových pravidel,“ popsal 
nárůst povinností výkonný 
ředitel České asociace pojiš-
ťoven Jan Matoušek. 

Kvůli důrazu na rych-
lost ale z návrhu vypadl 
problematický bod o regu-
laci provizí pojišťovacích 
zprostředkovatelů, který 
měl omezit nekalé praktiky. 
V koalici dohodnutý kom-
promis totiž loni poslanci 
ANO nepodpořili a ČSSD 
pak pro zákon nehlasovla. 

Podle ředitele pražského 
ředitelství finančně pora-
denské společnosti Kapitol 
Roberta Vláška by mohl 
být navrhován jako součást 
jiné normy, například 
novely zákona o pojišťova-
cích zprostředkovatelích. 
Jinak je to shodná norma, 
doplněná o pozměňovací 
návrhy, se kterými poslanci 
souhlasili. 

Masový příliv uprchlíků 
do Evropy podle preziden-
ta Miloše Zemana organi-
zuje Muslimské bratrstvo. 
Proti Evropě nemůže 
podle hlavy státu zahájit 
válku, ale může kontinent 
postupně ovládat pro-
střednictvím migrační 
vlny. Prezident to uvedl 
v rozhovoru s Českým 
rozhlasem Plus.

Vláda premiéra Bohu-
slava Sobotky (ČSSD) je 
podle Zemana zodpovědná 
za to, že Česko nevyčer-
pá zhruba 35 miliard 
korun z evropských fondů. 
„Obecně vzato, kdyby 
někdo v této zemi ukradl 
35 miliard, stane před 
soudem, doufám. A když 
vlastní laxností, vlastní 
neschopností nechá pro-
padnout 35 miliard, tak je 
to špatně, a přitom se mu 

nestane nic,“ míní prezi-
dent. Dříve se podle něho 
mluvilo o tom, že Česko 
nevyčerpá sto miliard, 
a teď panuje nadšení, že to 
bude jen 35 miliard. Sobot-
ka v reakci uvedl, že jeho 
vláda čerpání evropských 
peněz zásadně zlepšila. 
Za případné nedočerpání 
podle něj nesou zodpověd-
nost hlavně minulé vlády.

Prezident také pochválil 
šéfku Energetického regu-
lačního úřadu Alenu Vitás-
kovou za původní úmysl 
nevyplatit letos podporu 
pro obnovitelné zdroje. 
Zmínil ale, že hrozily ar-
bitráže, jež by mohly stát 
více než podpora. Zeman 
k tomu dodal, že by byl 
pro daňové úpravy, jež by 
vedly k „dodanění“ zisků 
„solárních baronů“. /čtk/
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ZPMV za práci,  
na niž měla vlastní 

zaměstnance, zaplatila  
externímu poradci  

za dva roky přes 

867
tisíc korun.

česku se nedaří 
v evropském právu 
o pojišťovnách

zeman: Migraci 
organizují 
muslimští bratři

zdravotní pojišťovna 
opomíjela vyhlášku

něMecký linkoVý autobus z Prahy do Norimberka se zhruba 
35 pasažéry se včera na dálnici D5 u Rozvadova střetl s kamionem. 
Většina cestujících utrpěla lehká zranění, několik bylo středně 
těžkých. Autobus narazil bočně do kamionu při předjíždění. 

NehODA
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Kauzu Babišovy farmy 
řeší pražská kriminálka

Anonymní trestní ozná-
mení na spáchání dotační-
ho podvodu na farmě Čapí 
hnízdo neřeší protiko-
rupční či protimafiánská 
jednotka, ale pražská 
kriminálka. Napsal to 
týdeník Respekt. Ministr 
financí Adrej Babiš, který 
dříve vlastnictví farmy 
popíral, se podle ozna-
movatele sám „usvědčil“ 
v dokumentárním filmu 
Matrix AB.  Více e15.cz

Kriminálku nově vede  
Michal Mazánek
Šéfem Úřadu služby 
kriminální policie a vy-
šetřování se stal Michal 
Mazánek. Nahradí Milana 
Pospíška, který na funkci 
rezignoval v říjnu po vy-
puknutí údajné korupční 
kauzy kolem hejtmana 
Olomouckého kraje Jiřího 
Rozbořila. Mazánek řešil 
například kauzu orlických 
vražd. /čtk/

Krátce



Letošní rok by se dal v dál-
ničním stavitelství nazvat 
rokem poklepávání základ-
ních kamenů. Ředitelství 
silnic a dálnic se po letech 
útlumu konečně podařilo 
naplnit zásobník připrave-
ných staveb a na silnicích to 
má být vidět. Bagry se mají 
objevit na celkem dvaceti 
nových dálničních staveniš-
tích; loni to bylo jedenáct 
a předloni žádné.

Mohutně se bude sta-
vět především v jižních 
Čechách, kde má po letech 
dohadů a tahanic o sjez-
dy konečně začít stavba 
dálničního obchvatu 
krajského města. Celkem se 
zde rozkope 30 kilometrů. 
U Hradce Králové bude zase 

pokračovat stavba dálnice 
D11 směrem k polským 
hranicím a D35 směrem na 
Moravu. Základní kameny 
se budou poklepávat i na 
karlovarské D6 nebo strako-
nické D4. K tomu chce ŘSD 
zahájit modernizaci dalších 
šesti úseků dálnice D1.

V rozpočtu má zatím 
připraveno 38 miliard, což 
je o čtyři miliardy více, než 
utratilo loni. Ministr Dan 
Ťok ale slibuje, že najde 
peníze na všechny stavby, 
které budou připraveny 
k zahájení. Slibu se dá věřit 
i proto, že se blíží krajské 
volby. A poklepávání základ-
ních kamenů je oblíbenou 
kratochvílí vládnoucích 
politiků.

Pilný je především premi-
ér Bohuslav Sobotka, jeho 
poklepávací aktivita byla už 
loni trnem v oku poli-
tikům hnutí ANO, 
které ovládá 
ministerstva 
dopravy i fi-
nancí. 

Kladívka se 
ve volebním 
roce mimo-
řádně hodí 
i proto, že 
nebude žádná 
práce pro nůžky. 
Už třetím rokem po 
sobě se řidiči nedočkají 
významnějších nových 
úseků dálnic. Tak slabé 
období tu nebylo minimálně 
od počátku století. Česká 

| 4 | téma Dopravní stavby

Horečná výstavba  
se přesune z kolejí na dálnice
n Ředitelství silnic a dálnic hodlá letos zahájit na čtyři 
desítky nových staveb dálnic a silnic první třídy. To 
je v kontextu minulých let nevídané číslo. Špatnou 
zprávou pro řidiče je, že se už třetí rok po sobě nedočkají 
významnějšího přírůstku dálniční sítě.

dálniční síť tak stále měří 
pouze 1250 kilometrů, k do-
končení jí chybí dalších tisíc 
kilometrů.

Malá naděje leží v sever-
ních Čechách, kde se s vel-
kou dávkou štěstí může před 
Silvestrem podařit otevřít 
šestnáct kilometrů D8 mezi 
Lovosicemi a Řehlovicemi 
skrze České středohoří. Tím 
by se definitivně odstranil 

špunt na cestě z Prahy 
do Saska. 

Nad všeobec-
ným stavebním 

nadšením se 
ale vznáší 
jedno velké 
riziko, které 
může celé 

snažení na 
dlouhé měsíce 

zhatit. Řada plá-
novaných staveb 

má dokumentaci k vli-
vu na životní prostředí (EIA) 
podle starého zákona z roku 
1992. Sem patří například 
D3 nebo D11. Věc nyní posu-
zují evropské úřady v Bru-

selu. Pokud starou „eiu“ 
neuznají za platnou, bude 
muset ŘSD nechat vypraco-
vat nové dokumentace, což 
může trvat rok. Tím by byl 
pro letošek konec i s řadou 
poklepávacích akcí.

Pokud jde o železnici, 
ta zcela jistě nezopakuje 
loňský hektický rok, kdy se 
díky připravenosti dostala 
i k evropským penězům pů-
vodně určeným na silnice. 
Letošní rozpočet Správy že-
lezniční dopravní cesty činí 
necelých 26 miliard, loni se 
jí podařilo vyčerpat více než 
dvojnásobek. Ani železnice 
ale nerezignuje na velké 
projekty, hodlá například 
za tři miliardy dotáhnout 
čtvrtý koridor z Hostivaře 
do Vršovic. K zahájení má 
SŽDC připraveno 53 nových 
staveb, loni to bylo 65.

Dálnice (dle nového značení)

D48  Frýdek-Místek obchvat

D46 mimoúrovňová křižovatka 
Olšany

D11  Hradec Králové – Jaroměř

D3  Úsilné – Třebonín (obchvat 
Českých Budějovic)

D3  Ševětín – Borek

D4  Lety – Čimelice

D6  Nové Strašecí – Řevničov

D35 Opatovice nad Labem – 
Ostrov

tratě

Ústí nad Orlicí – Letohrad

Opava východ – Olomouc hl. n.

K. Vary dolní nádraží – 
Johanngeorgenstadt

Praha Hostivař – Praha hl. n.

Golčův Jeníkov – Čáslav

Petříkov – Borovany – České 
Budějovice

V rozpočtu  
je na dálnice a silnice 

připraveno zatím

38
miliard korun,  

což je o čtyři miliardy  
více než loni.

Síť dálnic a čtyřpruhových silnic

Jan  
Šindelář

stranu připravil

Nejdůležitější stavby, 
které se mají letos 
zahájit
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Daniel Novák

Známou franšízovou síť 
menších prodejen Žabka čeká 
důležitá změna. Řetězec Tesco 
jakožto její konečný provo-
zovatel vyčlenil obchůdky do 
nové společnosti. Téměř třími-
liardový dluh, který má Žabka 
vůči své britské matce, Tesco 
ponechalo v původní dceřiné 
firmě, která se přejmenovala 
na Tesco Property. V ní skonči-
la i převážně realitní aktiva za 
5,6 miliardy korun.

tesco otevřelo dveře 
prodeji Žabek
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Samotný byznys Ža-
bek přesunuli Britové do 
společnosti Tesco Franchise 
Stores. Název má stejný jako 
původní firma, je to ale zce-
la nový subjekt zapsaný do 
obchodního rejstříku teprve 
v pondělí. Do vínku z rozdě-
lené společnosti dostal rov-
něž přes sto milionů korun 
na bankovních účtech.

Operace tohoto typu dělají 
firmy ze dvou důvodů. Prv-
ním z nich je podle advokáta 
Jana Morávka z kanceláře 
CHSH Kališ & Partners 
vyčlenění rizikovější části 
podniku, aby neohrožovala 
zbytek společnosti. „Dru-
hým důvodem je vyčlenění 
a konsolidace části jmění za 
účelem jejího následného 
prodeje,“ uvedl právník. 

„Změny jsou o zjednoduše-
ní vlastních interních postu-

pů, nebudeme komentovat 
spekulace,“ reagoval mluvčí 
Teska Václav Koukolíček. 

Hodnotu odštěpených 
Žabek vyčíslil znalecký po-
sudek na 516 milionů korun. 
Když Tesco v roce 2011 kupo-
valo na 129 obchodů Žabka 
a téměř padesát prodejen 
Koruna od investiční skupiny 
Penta, dalo za ně zhruba 
jednu miliardu korun.

Poslední silnější růst tržeb 
o šest procent vykázaly Žab-
ky ve finančním roce ukon-
čeném předloni. Tržby Žabek 
v posledním finančním roce 
ukončeném v únoru 2015 
stagnovaly na 1,8 miliardy ko-
run. Síť současně prohloubila 
ztrátu na 192 milionů korun. 
V aktuálním finančním roce 
počítá Žabka s uzavřením 
více než třech desítek nevý-
dělečných prodejen.

reDukce Sítě. 
Ztrátová Žabka 
počítá s uzavřením 
více než třiceti 
prodejen.

n S potížemi zápolící 
maloobchodní  
řetězec Tesco přesunul 
síť malých obchodů 
Žabka do nové firmy. 
Ve hře může být i její 
odprodej. 

Možných zájemců o Žabky je několik. Prvním je tuzemský •	
maloobchodní řetězec Hruška. Ten již v roce 2014 koupil od Teska 
dvaadvacet Žabek. Převzetím konkurenta by společnost pronikla 
na pražský a středočeský trh. Právě ten je doménou Žabek, zatímco 
Hruška ovládá Moravu. 

Dalším adeptem je fond Hartenberg Capital spravující peníze •	
Andreje Babiše a někdejšího partnera Penty Jozefa Janova. Ten měl 
ještě v Pentě na starosti rozvoj Žabek, než je skupina v roce 2011 
prodala Tesku. V souvislosti s Hartenbergem se mluvilo dokonce 
o zájmu převzít celé české Tesco. Janov i Babiš však spekulace již 
dříve popřeli. 

Třetím případným uchazečem o Žabky či dokonce část Teska může •	
být skupině J&T blízká společnost Diligentia. Ta na Slovensku 
provozuje obchody Moja samoška a hypermarkety Terno. Ani ta se 
k případné akvizici nevyjádřila. 

Lovců Žabek
může být víc
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n Zemědělci i po-
travináři musí letos 
počítat se zostřeným 
bojem o trhy nejen 
v EU, ale i ve třetích 
zemích. 

Dušan Kütner

Nízké výkupní ceny mléka 
a vepřového pod výrobní-
mi náklady, zákaz vývozu 
potravin do Ruska, nová 
pravidla unijní Společné 
zemědělské politiky a také 
nadprůměrné sucho ovliv-
ňující úrodu. S tím vším se 
loni v Česku museli vypořá-
dat zemědělští producenti 
i výrobci potravin. Na letošní 
rok se proto dívají opatrně.

„Prioritou zemědělského 
i potravinářského sektoru je 
dlouhodobě otázka konku-
renceschopnosti. K jejímu 
zajištění proto bude i nadále 
nutné podporovat sektory 
s vysokou přidanou hodno-
tou a s vysokým ekonomic-
kým potenciálem dalšího 
růstu,“ říká mluvčí Agrární 
i Potravinářské komory 
Dana Večeřová.

Zemědělci a potravináři 
také očekávají podporu ex-
portu, který – jako například 
u pivovarského průmyslu 
– pomáhá omezit vlivy pří-
padné stagnace na domácím 
trhu. Právě u mléčných 
výrobků ale kvůli loňské-
mu zrušení mléčných kvót 
a zákazu dovozu do Ruska 
vznikly v celé EU výraz-

né nadzásoby mléčných 
výrobků, jejíž výsledkem je 
boj o trhy nejen v EU, ale i ve 
třetích zemích.

„Je docela dobře možné, 
že mnohé, dříve otevřené 
a nám nakloněné trhy jsou 
již obsazeny jinými hráči, 
takže boj o pozice je velmi 
obtížný, ne-li nemožný,“ po-
dotýká Večeřová. Zároveň je 
proto podle ní nutná i další 
marketingová podpora tu-
zemské produkce ze strany 
státu. „Velkým tématem 
roku 2016 určitě zůstane 
změna klimatu a její projevy 
ať už ve formě sucha či 
povodní,“ dodala.

Podle předsedy Země-
dělského svazu Martina 
Pýchy přitom agrární sektor 
vstupuje do letošního roku 

s horšími podmínkami 
než do loňského, což bude 
mít nepochybně dopad do 
ekonomiky podniků. „Na 
světovém trhu byla v roce 
2015 nižší poptávka, velké 
země měly a mají dostateč-
né zásoby, což udržuje nižší 
ceny komodit,“ říká Pýcha. 

Snižování růstu ekonomi-
ky přitom čeká i největšího 
dovozce potravin na světě 
Čínu a nepředpokládá se ani 
zrušení sankcí vůči Rusku 
a tedy i jeho odvetných 
opatření.

„Na druhé straně by se 
mohla zlepšující se ekono-
mická situace u nás projevit 
ve větší spotřebě potravin. 
Jde o to, zda budeme schop-
ni pokrýt ji z naší produk-
ce,“ dodal Pýcha.

Farmáře i potravináře 
čeká boj o ceny komodit

Hyundai v Nošovicích 
vyrobila loni 342 200 aut
Produkce automobilky Hyun-
dai v Nošovicích vzrostla loni 
meziročně o 11,3 procenta na 
342 200 vozů. Letos chce vy-
robit 350 tisíc aut. Více E15.cz

Travel Service spadl zisk

Leteckému dopravci Travel 
Service klesl v roce 2014 zisk 
na 60 milionů korun, což je 
o sto milionů korun méně než 
v roce 2013. Výnosy vzrostly 
o 1,7 miliardy na 15,7 miliardy 
korun. Více E15.cz

Výrobce kol pro auta Ronal 
vydělal 729 milionů 
Producent litých automobi-
lových kol Ronal CR z Jičí-
na v hospodářském roce 
2014/2015 zvýšil zisk o dvě 
procenta na 729 milionů ko-
run, což je nejvíce v historii. 
Tržby klesly o dvě procenta 
na 5,91 miliardy korun. /čtk/

Krátce

Dva a půl roku trvají-
cí jednání o smlouvě 
na přepravu ropy do 
českých rafinerií skon-
čila. Česká rafinérská 
a Mero ČR se však 
ještě musí dohodnout 
na cenách přepravy.

Jan Stuchlík

Dvouapůlleté provizorium 
v přepravě ropy do českých 
rafinerií končí. Státní společ-
nost Mero ČR, která provo-
zuje ropovody Družba a IKL, 
podepsala s provozovatelem 
rafinerií Českou rafinérskou 
novou smlouvu o podmín-
kách přepravy ropy do Česka.  
Původní smlouva z roku 1996 
skončila v polovině roku 
2013. Od té doby Mero ropu 
přepravovalo podle starých 
podmínek. Neexistoval však 
dokument, který by napří-
klad stanovil sankce za jejich 
porušení.

„Podpisem dohody jsme 
přispěli ke stabilizaci situ-
ace v české petrochemii,“ 
komentuje podpis dohody 
generální ředitel Mero ČR 

Stanislav Bruna. O cenách 
za přepravu, které budou 
součástí smlouvy a o něž se 
obě firmy dlouho přely, se 
chtějí Mero a Česká rafinér-

ská dohodnout do konce 
letošního března. 

Unipetrol v minulosti opa-
kovaně tvrdil, že ceny, které si 
Mero za přepravu ropy účtuje, 

jsou příliš vysoké. Obrátil se 
se stížností na antimonopolní 
úřad i na soudy, které však 
stížnosti odmítly. „Věříme, že 
se na tarifech dohodneme,“ 
říká Mikuláš Duda, mluvčí 
Unipetrolu, který loni Českou 
rafinérskou plně ovládl.

Nová smlouva se oproti té 
z roku 1996 v některých pod-
statných oblastech liší. Na 
rozdíl od staré smlouvy, která 
platila minimálně dvanáct 
let, je nová smlouva uzavřena 
na dobu neurčitou. Další de-
taily Mero a Česká rafinérská 
nebudou kvůli dohodě o ml-
čenlivosti zveřejňovat. „Obec-
ně jsou ve smlouvě podmínky, 
za nichž budeme objednávat 
přepravní kapacitu, podmín-
ky pro její využití a lhůty pro 
rezervaci ropovodů nebo 
skladovacích kapacit,“ uvádí 
Duda z Unipetrolu. 

Česká rafinérská má nyní 
smluvně ošetřenou celou 
přepravní cestu. Na konci 
minulého roku prodlou-
žila o čtyři roky smlouvu 
o přepravě a tarifech se 
slovenským provozovatelem 
Družby, společností Transpe-
trol. Družbou by měly do 
litvínovské rafinerie ročně 
proudit čtyři miliony tun 
ropy. Druhý z tuzemských 
ropovodů, IKL, zásobuje 
rafinerii v Kralupech nad 
Vltavou. názory str. 12

Česká rafinérská uzavřela  
smlouvu na přepravu ropy
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Po více než patnácti letech 
končí v České spořitelně Da-
niel Heler (na snímku), který 
spoluřídil privatizaci banky 
pro Erste. V představenstvu, 
kde měl na starosti korpo-
rátní byznys, ho nahradí 
současný ředitel retailových 
investic finančních trhů 
Pavel Kráčmar. 

Představenstvo posílí od 
ledna také současná ředitelka 
pobočkové sítě Daniela Peš-
ková, která bude po Tomášovi 
Salomonovi zodpovědná za 
retailové bankovnictví. Salo-
mon vystřídal od ledna Pavla 
Kysilku v čele představenstva 
spořitelny. Obě změny ještě 
podléhají schválení České 
národní banky.
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Vinaři na Jižní 
MoraVě začali sbí-
rat hrozny pro výrobu 
ledového vína, které 
se vyznačuje vyso-
kým obsahem cukru. 
U těchto hroznů je 
nutné, aby byly před 
sběrem alespoň dva 
dny na vinici v tep-
lotě nanejvýš minus 
sedm stupňů Celsia. 
Na snímku pracovni-
ce Vinařství Maděřič 
sbírá při desetistup-
ňovém mrazu hrozny 
na Břeclavsku.

ledoVé VíNo
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Daniel Heler 
opouští Českou 
spořitelnu 

Produkce elektřiny v jaderné 
elektrárně Dukovany se loni 
propadla o 18 procent na 
12,6 milionu megawatt-
hodin. Dukovany tak loni 
podle mluvčího elektrárny 
Jiřího Bezděka dodaly do sítě 
nejméně proudu za posled-

ních 17 let. Propad způsobily 
neplánované odstávky ve 
druhé polovině roku vyvola-
né kontrolami svarů. Přes tři 
měsíce kvůli tomu v Duko-
vanech vyráběl jen jeden ze 
čtyř reaktorů, což se za 30 let 
provozu stalo poprvé. Dvě od-

stávky se protáhly do letoška 
a dodávky elektřiny z Duko-
van jsou tak nyní poloviční.

Elektrárna Temelín loni 
vyrobila přes 14 milionů me-
gawatthodin elektřiny, což 
bylo čtvrté nejvyšší množství 
v historii. /čtk, jik/

JE Dukovany klesla výroba o pětinu

Místopředsedou předsta-
venstva České spořitelny se 
zodpovědností za finanční 
řízení zůstává Wolfgang 
Schopf a členem představen-
stva pro řízení rizik je nadále 
Karel Mourek. /čtk, jik/
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n První obchodní den nového roku skončil pro 
čínské akcie předčasně. Po nebývalých ztrá-
tách bylo obchodování v zemi zastaveno. 

Čínské akcie zahájily 
nový rok pádem

Zaměstnanost 
v Německu je rekordní 
Zaměstnanost v Německu 
se loni vyšplhala na nej-
vyšší úroveň od znovusjed-
nocení země, a to díky 
příznivým hospodářským 
podmínkám a přílivu za-
hraničních pracovníků. Po-
čet výdělečně činných osob 
s bydlištěm v Německu loni 
stoupl o 0,8 procenta na  
43 milionů. Zvýšil se tak již 
dvanáctý rok za sebou.  

GM bude se službou Lyft 
vyvíjet autonomní vozy 
Největší americká auto-
mobilka General Motors 
vstoupila do strategické 

aliance s provozovatelem 
alternativní taxislužby 
Lyft, zaměřené mimo jiné 
na budoucí samořiditelná 
auta. GM do sanfranciské 
firmy investuje půl miliardy 
dolarů. Cílem je rozvoj sítě 
autonomních vozů. 

Těžba ropy a plynu  
v Británii stoupla 
Produkce ropy a zemního 
plynu v Británii loni poprvé 
za 15 let stoupla, podpořilo 
ji zahájení těžby v nových 
nalezištích. Podle společ-
nosti Oil and Gas UK těžba 
v zemi loni vzrostla o sedm 
až osm procent. Za před-
chozích 15 let se propadla 
o více než polovinu. /čtk/

Krátce
Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 64,90 -3,13

ČEZ 430,10 -3,20

Erste Bank 758,70 -2,23

Fortuna 79,00 -1,86

Kofola 490,00 0,00

KB 4880,00 -1,41

NWR 0,09 -10,00

O2 CR 251,50 0,20

Pegas 738,40 1,01

Philip Mor. ČR 11 907,00 -0,77

PLG 208,00 0,29

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 159,50 -0,31

VIG 670,00 -2,72

Celkový objem (v tisících korun) 445 240,63

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,828

Čína 1 3,795

Dánsko 1 3,621

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,537

Japonsko 100 20,817

Kanada 1 17,810

Maďarsko 100 8,568

Norsko 1 2,800

Polsko 1 6,288

Rusko 100 33,904

Švédsko 1 2,946

Švýcarsko 1 24,796

Turecko 1 8,399

USA 1 24,794

Velká Británie 1 36,609

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 4. 1. 2016 Akcie na pražské burze 4. 1. 2016 

loňský rok zakončil v zisku 
9,4 procenta poté, co státní 
finanční podniky – známé 
jako národní tým – spustily 
velké nákupy a vytáhly akcie 
ze srpnového dna. 

Pondělní pád odstarto-
vala negativní data z čínské 
ekonomiky, která ukázala, že 
průmyslový sektor se v pro-
sinci opět propadl, stejně 
jako v předchozích čtyřech 
měsících. Zároveň vypršel 
zákaz prodeje akcií velkými 
investory, který Peking za-
vedl loni v létě při vrcholící 
panice z klesajících trhů. 

Včera bylo poprvé použito 
jedno z nově zavedených 
opatření vlády, tedy zastave-
ní obchodování při určitém 
poklesu akcií. Podle tohoto 
pravidla dochází po pětipro-
centním poklesu k zastavení 
obchodování na 15 minut 
a při poklesu o sedm procent 
končí obchodování v daný 
den definitivně. „Je to umělé 
přerušení cenové korekce 
trhu a ve výsledku může tuto 
korekci ještě zesílit,“ pozna-
menal zlověstně Ču Pin.

Index CSI300, který 
zahrnuje největší firmy 
registrované na burzách 
v Šanghaji a Šen-čenu, se 
propadl o sedm procent. 
Hlavní čínský index Shang-
hai Composite si nevedl 
o moc lépe, když odepsal  
6,9 procenta.

Propad je pokračováním 
loňského splasknutí čínské 
akciové bubliny, které čín-
skou vládu přimělo k zave-
dení řady kontroverzních 

Zdeněk Pečený

Kruté probuzení připravila 
finančnímu světu Čína. Bur-
za v Šen-čenu zažila nejhorší 
den za posledních devět 
let a devátý nejhorší ve své 
historii. V průběhu obchodo-

vání ztratila 8,22 procenta. 
Na všech burzách v Číně 
bylo po propadu zastaveno 
obchodování. Nákaza se 
pak šířila směrem na západ. 
Oslabily západoevropské 
trhy, poklesem zahájily den 
i americké burzy.

opatření ve snaze poslat bur-
zy nahoru. „Ekonomika příliš 
znaků oživení neukazuje, na 
konci roku trhy žily z přehna-
ných investičních příběhů, 
jejichž efekt se ale vyčerpal,“ 
řekl agentuře Bloomberg 
analytik šanghajské společ-
nosti Southwest Securities 
Ču Pin. Šanghajský index 

marné Čekání. Obratu 
k lepšímu se nedočkal ani 
tento pekingský obchodník.
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investorů přesměrovat na 
ostatní středoevropské trhy. 

„Pražská burza má letos 
po delší době solidní po-
tenciál k růstu. Především 
díky tomu, že velké váhy 
v indexu zahajují rok na 
relativně nízkých cenách,“ 
uvádí expert Cyrrusu Marek 
Hatlapatka. Horkou kartou 

pro letošní rok se má stát 
padlá akcie roku 2015, 
polostátní ČEZ. Ten by měl 
díky omezení svých investic 
i přes nízké ceny proudu 
přetékat penězi, burziáni 
tak prý mohou sázet na stále 
štědré dividendy. 

„Hotovost, kterou bude 
ČEZ schopný generovat, je 

pojistkou dividendy ve výši 
blízké čtyřiceti korunám 
i pro následující léta. Oce-
nění akcií je dnes zajímavé 
i v konfrontaci s regionální-
mi konkurenty,“ zdůrazňuje 
Tomáš Kálal z Consequ. Mezi 
dalšími tipy pro letošek 
experti zmiňují i Komerční 
banku či rakouskou pojiš-
ťovnu VIG. 

„Akcie Komerční banky 
se vedle atraktivní a udrži-
telné dividendy mohou stát 
zajímavou volbou v pří-
padě ukončení kurzového 
závazku České národní 
banky, které bude ke konci 
roku velmi diskutováno,“ 
říká analytik Patrie Tomáš 
Sýkora. Podle něho leží ko-
runa zhruba sedm procent 

pod svou přirozenou úrovní, 
ukončení intervenčního 
režimu a skokové posílení 
české měny se může odrazit 
i v růstu akcií banky, jejíž 
expozice v eurech jsou mi-
nimální. 

„Za předpokladu, že jsme 
poblíž dna úrokových sazeb, 
může být zajímavou sázkou 
VIG,“ pokračuje Sýkora. 
Zvrat v úrokových sazbách 
by přitom podpořil ruku 
v ruce akcie pojišťoven 
i bank. Ze zbylých favoritů 
zmiňují odborníci Pegas 
Nonwovens či Unipetrol, 
který by mohl začít poprvé 
od krize vyplácet dividendu. 
Na obrat akcií těžařského 
NWR naopak analytici ve-
směs nesází.

n Analytici dávají 
letos českým akciím 
do vínku růst. Jeho 
tahounem se má stát 
polostátní ČEZ. 

Jaroslav Bukovský

Po ročním půstu má letos na 
pražském akciovém trhu za-
vládnout střízlivý optimis-
mus, domácí burzovní index 
PX tak prý do Silvestra zesílí 
až o deset procent. Alespoň 
podle názoru analytiků 
domácích finančních domů. 
Do karet pražské burzy má 
vedle sílící evropské eko-
nomiky zahrát i sousední 
Polsko. Rostoucí politické 
riziko v zemi prý může část 

trh věští pražské burze lepší rok 
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Pražská burza v uplynulém roce posílila o jedno procento, český 
trh se tak stal jedním z nejméně výkonných v Evropě. Kontinentální 
akciový index Stoxx Europe 600 rostl takřka sedmkrát rychleji. 
Přesto Praha dopadla výrazně lépe než varšavská burza, která 
odepsala bezmála desetinu. Naopak maďarská burza připsala  
40 procent.

Loni Praha zůstala  
daleko za evropou

n V hledáčku české 
firmy jsou stávají-
cí i nové elektrárny 
s celkovým výkonem 
až 120 megawattů za 
několik set milionů 
eur.

Elektrárenská společnost 
ČEZ hodlá utratit v příštích 
pěti letech stovky milio-
nů eur za německé větrné 
elektrárny. Vytipovat vhodné 
projekty jí pomůže německý 
fond alternativních investic 
Aquila Capital. 

„Celková kapacita by moh-
la být kolem 120 megawattů, 
záleží na kvalitě projektů, 
které nám Aquila Capital 
bude schopna vyhledat. 
V tuto chvíli již máme první 
nabídku na zhruba 30me-
gawattový projekt, kterou 
budeme analyzovat,“ říká 
Tomáš Pleskač, šéf týmu 
Rozvoj a ředitel divize za-
hraničí. 

ČEZ se zajímá o již 
existující elektrárny, stejně 
jako o projekty, které mají 
schválenou formu podpory. 
Na nákupy nových elektrá-
ren má ovšem poměrně málo 

času. Od roku 2017 budou 
nové výrobny o podporu sou-
těžit. Jak se bude vyvíjet ná-
vratnost elektráren po této 
radikální změně systému, je 
podle německého Svazu pro 
větrnou energetiku (BWE) 
zatím nejisté.

Aquila Capital má ve vlast-
ním investičním portfoliu 
120 větrných elektráren 
s výkonem 350 megawattů. 
Jejich hodnotu fond vyčíslil 
na 270 milionů eur. Výhod-
nost investic do větrné ener-
getiky je podle fondu daná 
také klesajícími pořizovací-
mi cenami elektráren. Podle 
poslední studie BWE spadla 
díky poklesu pořizovacích 
cen průměrná cena elektřiny 
z nových větrných elektrá-
ren meziročně o 12 pro- 
cent na 53 až 96 eur za 
megawatthodinu. Pevninské 
větrné elektrárny tak jsou 
konkurenceschopné novým 
konvenčním zdrojům.

ČEZ loni majetkově vstou-
pil prostřednictvím fondu 
Inven Capital do dvou němec-
kých firem zaměřených na 
novou energetiku: výrobce 
bateriových systémů Sonnen-
batterie a výrobce energetic-
kých systémů Sunfire. /stu/

ČeZ chce nakupovat 
větrné elektrárny 
v německu

Italský výrobce luxusních 
sportovních automobilů 
Ferrari vstoupil na milán-
skou burzu. Završil tak 
své vyčlenění ze skupiny 
Fiat Chrysler Automobiles. 
S akciemi Ferrari se již loni 
v říjnu začalo obchodovat 
v New Yorku.

Skupina FCA v říjnu 
v rámci primární emise pro-
dala zhruba desetiprocentní 

podíl ve Ferrari. Dalších  
80 procent akcií Ferrari 
v neděli rozdělila mezi akci-
onáře. Deset procent vlastní 
Piero Ferrari, syn zaklada-
tele značky Enza Ferrariho.

Na milánskou burzu akcie 
vstoupily s cenou 43 eur 
za kus. Krátce po otevření 
burzy cena klesla pod  
42 eur a obchodování bylo 
na čas přerušeno. Nakonec 

ale akcie uzavřela s mírným 
ziskem.

Největším akcionářem 
Ferrari je s 23,5procentním 
podílem rodina Agnelliů, 
která ovládá skupinu FCA. 
Ta vznikla předloni spoje-
ním italského Fiatu s ame-
rickým partnerem Chrysler. 
Cena akcií FCA se v důsled-
ku oddělení divize Ferrari 
propadla o 33 procent. /čtk/

akcie Ferrari se 
obchodují i v milánu

Premiéra s Premiérem. Uvedení akcií Ferrari v Milánu se vedle prezidenta Ferrari Sergia 
Marchionneho (vpravo) zúčastnil i italský premiér Matteo Renzi.
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n Poprava šíitského 
duchovního v Saúdské 
Arábii pobouřila Írán. 
Obě země přerušily 
diplomatické vztahy. 

Marian Hronek

Vztahy mezi tradičními blíz-
kovýchodními rivaly Íránem 
a Saúdskou Arábií jsou nyní 
nejhorší za poslední tři deká-
dy. Spirálu násilí a vypjatých 
emocí odstartovala saúdská 
vláda. V sobotu dala popravit 
sedmačtyřicet lidí, mezi 
nimi i šíitského islámského 
duchovního Nimra Bákira 
al-Nimra. Jeho rozhořčení 
souvěrci v Teheránu pak 
během pouličních protestů 
napadli saúdskou ambasádu 

a Rijád v neděli reagoval tím, 
že vyhostil íránské diplo-
maty. „Saúdské království 
oznamuje přerušení diplo-
matických styků s Íránem 
a žádá odjezd personálu di-
plomatické mise, konzulátu 
a dalších navazujících úřadů 
do 48 hodin,“ zní oficiální 
prohlášení saúdského minis-
terstva zahraničí. Včera se 
k obdobnému kroku rozhodl 
i Bahrajn a Súdán.

Demonstrace proti popra-
vě al-Nimra včera pokračo-
valy nejen v Teheránu, ale 
i jiných velkých íránských 
městech. Do ulic vyšly tisíce 
lidí, kteří na adresu saúdské-
ho režimu skandovali „Tohle 
je začátek vašeho konce“ 
a podobná hesla.

Vzhledem k tomu, že v Írá- 
nu se k šíitské větvi islámu 

hlásí devadesát procent oby-
vatelstva, je konflikt čas- 
to vykládán jako projev 
sektářské nenávisti mezi 
šíity a sunnity, kteří převlá-
dají v jiných muslimských 
zemích. Někteří komentátoři 
nicméně celou situaci chá-
pou jako mocenské hrátky 
politiků, kteří náboženské 
city využívají k pragmatic-
kým cílům.

„Vyhrocující se rivalita 
a nevraživost mezi Íránem 
a Saúdskou Arábií nemá nic 
společného s šíitsko- 
-sunnitským teologickým 
schizmatem a už vůbec ne se 
společnou historií a osudy 
Íránců a Arabů v tomto re-
gionu. Jde o výlevy zuřivosti 
dvou států odhodlaných za 
každou cenu získat převahu 
jeden nad druhým,“ domnívá 
se profesor íránských studií 
Hamid Dabashi z Kolumbij-
ské univerzity v USA.

Al-Nimr saúdský režim 
popudil kritikou saúdského 
krále Salmána bin Abd al-A-
zíze, jehož označil za tyrana. 
Zorganizoval petici požadu-
jící pro menšinové šíitské 
věřící stejná práva jako pro 
většinové sunnity a usiloval 
o odtržení východní části Sa-
údské Arábie. Sledujte E15.cz

Mezi Teheránem 
a rijádem to vře

Íránský prezident Hasan Rúhání minulý čtvrtek ostře odsoudil 
Spojené státy americké za to, že jeho zemi hrozí sankcemi za 
případné nedodržení dohody o íránském jaderném programu. Podle 
deníku The New York Times nařídil svému ministerstvu obrany, aby 
bezodkladně začalo s výrobou nových jaderných raket. Deník dále 
cituje íránská média, podle nichž Rúhání varuje USA před snahou 
omezovat obranyschopnost Íránu.

Ledová sprcha 
pro USa

Premiér sousední německé 
země Saska Stanislaw Til-
lich chce ve své nové funkci 
předsedy jedné z komor 
německého parlamentu 
usilovat o to, aby 
západní spolkové 
země lépe chá-
paly postoje 
zemí střední 
a východní 
Evropy. 
Západ totiž 
o způsobu 
uvažování 
a mentalitě 
„nastupujícího 
východu“ příliš 
mnoho neví, z čehož 
plyne řada nedorozumění, 
míní Tillich, který je saským 
ministerským předsedou od 
roku 2008. Loni v listopadu 
převzal na rok i funkci před-
sedy Spolkové rady, jedné 
z komor parlamentu. Právě 
předsednictví v radě chce 
Tillich využít k osvětě svých 
kolegů o střední a východní 
Evropě.

„Východní Němci se spíš 
dokážou vcítit do Rusů, zá-

padní Němci jsou více svá-
záni se západní Evropou. 
Chci přispět k tomu, aby 
osmadvacet zemí EU ještě 
více srostlo. Proto musí zá-

pad vědět o východní 
a střední Evropě 

mnohem více,“ 
uvedl Tillich.

Německo 
včera sho-
dou okol-
ností k větší 
solidaritě vy-

zval i polský 
ministr za-

hraničí Witold 
Waszczykowski. 

Němci by se měli 
podle něj sami sebe zeptat, 
co od Polska očekávají. 
„Potřebujete Polsko jen 
jako nárazníkovou zónu 
vůči Rusku? Nebo jako 
dodavatele levných pra-
covních sil? Nebo jsme my 
Poláci i přes velké hospo-
dářské rozdíly partnerem 
Německa, přinejmenším 
při řešení problémů v naší 
části Evropy?“ zeptal se 
ministr. /čtk/

Saský premiér 
vyzval k pochopení 
pro východ Evropy

zapojiLy SE i žEny. Proti popravě šíitského duchovního Nimra Bákira al-Nimra protestovaly na 
teheránském náměstí Imáma Hosejna i íránské ženy. 
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Šéf 
Spolkové rady 

chce svou funkci využít

k osvětě
mezi kolegy v německém 

parlamentu o střední 
a východní 

Evropě.

záSadní oTázka. „Vidíte v Polsku subdodavatele a prodlou-
žený dílenský stůl německých koncernů, nebo svého partnera 
přinejmenším při řešení problémů v našem regionu?“ ptá se pol-
ský ministr zahraničí Witold Waszczykowski německých politiků.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z



www.E15.cz | 11 |

n Na severu Evropy 
končí přeshraniční se-
lanka. Švédi a Dánové 
zavedli kvůli přívalu 
uprchlíků přísné kon-
troly. 

Švédsko včera začalo uplat-
ňovat zákon, podle kterého 
musí všichni dopravci pod 
hrozbou pokuty až 50 tisíc 
švédských korun (asi 150 ti- 
síc českých) kontrolovat 
totožnost svých pasažé-
rů mířících do Švédska. 
Opatření reagující na vývoj 
migrační krize a zvýšenou 
hrozbu terorismu v Evropě 
tvrdě kritizují provozovatelé 

vlaků, autobusů a trajek-
tů, ale i vláda sousedního 
Dánska.

Desetimilionové Švédsko 
prudce změni-
lo svou otevře-
nou politiku 
vůči migran-
tům, když tam 
loni požádalo 
o azyl více než 
160 tisíc osob, 
hlavně ze Sý-
rie, Iráku a Af-
ghánistánu. 
V polovině listopadu země 
obnovila pasové kontroly na 
hranici u Malmö.

K hraničním kontrolám 
kvůli krizi přistoupily již 
i další země v Evropě. Patří 

mezi ně Německo, Rakousko, 
Francie či Belgie. Odůvodňu-
jí to mimořádnými okolnost-
mi týkajícími se bezpečnosti 

a hrozeb 
terorismu.

Švédské 
státní dráhy 
SJ včerejš-
kem zrušily 
veškeré 
železniční 
spoje s Dán-
skem, neboť 
nebudou 

schopny kontrolu totožnosti 
cestujících provádět. Další 
železniční přepravci omezují 
počet souprav a varují, že 
cesta mezi oběma zeměmi by 
se mohla výrazně prodloužit.

 V reakci na švédské 
opatření zavedlo včera Dán-
sko s okamžitou platností 
dočasné kontroly na hranici 
s Německem. Oznámil to 
premiér Lars Løkke Ras-
mussen s tím, že kontro-
ly potrvají nejméně do 
14. ledna. Hraniční kontroly 
budou podle něj namátkové. 
„Kontrolován nebude každý, 
kdo přijíždí z Německo do 
Dánska,“ uvedl premiér. Pro 
Dány a Němce nebude podle 
něj překročení hranice před-
stavovat problém. „Pokud 
Evropská unie nedokáže 
chránit své vnější hranice, 
bude stále více zemí nuceno 
zavádět vlastní kontroly,“ 
dodal. /čtk/ Sledujte E15.cz

Skandinávci opevňují hranice 

konTroL přibývá. Ostraha na železniční stanici Kastrups u dánské metropole Kodaň kontroluje průkazy totožnosti. Jde o reakci 
na švédský požadavek, aby železniční společnosti, které vypravují vlaky na trasu vedoucí přes most a tunelem z Dánska do Švédska, 
odmítaly pasažéry bez osobních dokladů.
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Železniční přepravu 
v Belgii naruší stávka
Ode dneška do čtvrtečního 
večera má narušit želez-
niční přepravu v Belgii 
další stávka strojvedou-
cích. Jako loni protestují 
proti plánu vlády zrušit 
do roku 2019 až sedm tisíc 
pracovních míst. Nyní 
navíc odmítají podmínky, 
za jakých vláda prosazuje 
od 1. ledna zvyšování pro-
duktivity státních drah.

Islámský stát napadl 
libyjský ropný přístav
Bojovníci hnutí Islámský 
stát včera v Libyi napadli 
významný přístav a ropný 
terminál As-Sidr. Jeden 
ze zásobníků ropy začal 
hořet. Oznámil to mluvčí 
mezinárodně uznávané 
libyjské vlády se sídlem 
v Tobrúku s tím, že vlád-
nímu letectvu se podařilo 
útok odrazit. 

KLDR by mohla přijet 
na fórum do Davosu
Severní Korea by mohla 
poprvé po 18 letech vyslat 
delegaci na světové ekono-
mické fórum do Davosu. 
S odvoláním na nejme-
nované zdroje to uvedla 
jihokorejská agentura Jon-
hap. Čtyřdenní zasedání 
Světového ekonomického 
fóra začne ve švýcarském 
letovisku 20. ledna. /čtk/

Krátce

Ruské vedení oznámilo smrt 
šéfa mocné vojenské rozvěd-
ky GRU Igora Serguna, který 
prý náhle zemřel ve věku 
devětapadesáti let. O příčině 
úmrtí nejsou známy žádné 
podrobnosti, zvěst o skonu 
jednoho z hlavních šéfů 
ruské špionáže se veřejnost 
dozvídá ze včerejšího kre-
melského nekrologu.

Ze Sergunova života je 
známo jen málo, podle médií 
je jeho biografie státním 
tajemstvím. Do služeb 
vojenské špionáže vstoupil 
už v roce 1984, od roku 1998 
působil jako ruský vojenský 

atašé v albánské metropo-
li Tiraně. Do čela Hlavní 
správy rozvědky ruského 
generálního štábu (GRU) byl 
postaven v roce 2011. 

GRU je hlavní výzvědnou 
službou ruské armády už od 
bolševické revoluce, u jejího 
zrodu stál Lev Trockij. Dnes 
je podle západních zpravo-
dajců těžištěm operací GRU 
syrské bojiště. Podle Kyjeva 
působí agenti ruské vojenské 
rozvědky v hojné míře i na 
východě Ukrajiny. Sám Ser-
gun je od předloňské ruské 
anexe Krymu na sankčním 
seznamu Evropské unie. /čtk/

zemřel šéf ruské 
vojenské rozvědky

MIcHal SNOBr:

Domino padá. Dánsko zavedlo 
kontrolu na německé hranici. 
Německo/Rakousko vs. ČR jen 
otázkou času...

twitter.com/e15news

boUřE a Lijáky, jež od posledních dnů minulého roku zaplavují tisíce domů a narušují dopra-
vu a dodávky elektřiny na severu anglie, ve Skotsku a Severním Irsku, rozvířily i tamní politickou 
scénu. Konzervativní premiér David cameron čelí kritice, že se nepoučil z podobných záplav 
v minulých letech a nepřijal základní opatření na ochranu obyvatel. Podle levicové opozice šetřil 
peníze v rámci své politiky úspor. Snímek je ze severoanglického Yorku v hrabství Yorkshire. 

ŠetřeNí Na NePraVéM MíStě
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Rafinovaná 
hra  
s rafineriemi
Společnost Mero se dohod-
la s Českou rafinérskou, 
součástí koncernu Unipet-
rol, na podmínkách dalších 
dodávek ropy ropovody 
Družba z Ruska i TAL a IKL 
ze západu od Ingolstadtu. 
Cena přepravy však zatím 
není jasná a bude se o ní dál 
jednat. Je to trochu zvláštní 
zpráva nezpráva. 

Ceny přepravy jsou před-
mětem sporu mezi oběma 
společnostmi už od roku 
2010 a právě na nich se do-
sud vše lámalo. Unipetrol 
poukazoval, že jsou vyšší, 
než je obvyklý světový stan-
dard. Mero trvalo na cenách, 
které zaručovaly rychlé 
splácení stavby ropovodu 
do Ingolstadtu, což podle něj 
garantovaly i privatizační 
smlouvy. Na těchto stanovis-
cích se zřejmě moc nezměni-
lo. Ale dohoda je evidentně 
vstřícným gestem dvou stran 
sporu, který může mít a nej-
spíše i má nějaké význam-
nější souvislosti.

Kolem Unipetrolu se to 
v minulém roce začalo 

hýbat. Společnost ovládaná 
polským PKN Orlen dosud 
nebyla příliš ekonomicky 
úspěšná a zejména šetřila 
na obnově technologií, o nut-
ných investicích nemluvě. 
Mnohokrát se spekulovalo, 
že vlastně o české rafine-
rie vůbec nestojí a chce je 
nechat jen dožít a zastavit 
zpracování ropy v Česku. Po-
láci to vždy hlasitě popírali, 
ale skutečnost, že investice 
v Kralupech léta nedosa-
hovaly ani výše odpisů, 

hovořila spíše proti nim. 
Zpracování ropy v Česku je 
ale záležitost energetické 
bezpečnosti, a je tudíž sta-
rostí vlády. Ta se opakovaně 
chtěla s Poláky dohodnout 
na spojení rafinerií se stát-
ním Čeprem a Merem, což 
ale Polákům příliš nedávalo 
ekonomickou logiku.

Loni začal Unipetrol vy-
kazovat neobvykle pozitivní 
hospodářské výsledky, a to 
i přes požár v ziskových pro-
vozech v Litvínově. Je sice 
pravda, že situace na trhu 

s ropou umožnila zvednout 
rafinerské marže. To se musí 
samozřejmě nějak projevit. 
Jenže vedle tohoto objektiv-
ního faktoru také skupina 
J&T, menšinový akcionář 
Unipetrolu, spolu s PPF 
podaly nabídku Orlenu 
na převzetí Unipetrolu za  
30 miliard korun. 

Toto uskupení se pak 
dohodlo se státním Čeprem 
na spolupráci, podle níž 
by následně Čepro získalo 
podinvestovanou rafinerii 
v Kralupech. Jednání rozjetá 
v první polovině roku však 
zastavily polské volby, 
protože Orlen je státní firma, 
takže o případném prodeji 
Unipetrolu nakonec rozhod-
ne státní akcionář. Loňské 
zlepšení ziskovosti Uni-
petrolu i současné žehlení 
vztahů s Merem naznačuje, 
že vedení Orlenu o transakci 
zřejmě dost vážně uvažuje. 
A ani nová vláda se na to asi 
netváří až tak odmítavě, jak 
by se možná dalo od národně 
orientovaného Práva a spra-
vedlnosti čekat.

Přitom nelze přehléd-
nout, že participace státu 
je nutná i na české straně, 
kde vládu zastupuje Andrej 
Babiš, který svými lidmi 
obsadil vedení Mera i Čepra. 
A především jeho chemičky 
jsou na byznysu s Unipet-
rolem významně závislé. Je 
tak možné, že se schyluje 
k transakci, která bude mít 
hodně zajímavé a dosti po-
temnělé zákulisí.

Komentář

Pavel Páral

Zlepšení kondice 
Unipetrolu i žehlení 
vztahů s Merem 
naznačují, že Orlen 
i polská vláda 
o prodeji Unipetrolu 
vážně uvažují.
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 Pokud Evropská unie nedokáže 
chránit své vnější hranice, bude 
stále více zemí nuceno zavádět 
dočasné hraniční kontroly,
řekl dánský premiér  
Lars Løkke Rasmussen 
str. 11
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Pevné jistoty
Česká společnost se i v letošním roce může spolehnout 
na dvě zaručené jistoty. Tou první je nevyčerpatelná 
hradní zásobárna příčin a důvodů migrační vlny. Druhou 
je trvanlivost hradního kancléře Mynáře. Po včerejšku 
víme, že migraci organizuje Muslimské bratrstvo, které 
chce ovládnout celou Evropu. Je to na beton, hlavě státu to 
sdělili dva vysocí arabští politici. 

Jasné už také je, že hradní kancléř není naivní, a proto, jak 
prohlásil, neočekává, že by u šéfa NBÚ uspěl s rozkladem 
proti neudělení prověrky na stupeň přísně tajné. Výsledek 
rozkladu měl obdržet včera, ale vyjádřit se k němu tak 
jako tak hodlá později. Má „důležitější věci na práci“. Je 
v klidu, vyhazov mu nehrozí, na Hradě se pro něj vždy na-
jde důstojné místo. Leda by se ukázalo, že je exponentem 
Muslimského bratrstva. Ale i to by jistě prezident zdůvod-
nil. Třeba tak, že Mynář získával užitečné informace. 
 Jana Havligerová



Zpravodajský deník E15 patří již od roku 2007 mezi 
nejrespektovanější názorová média. Společně s webem 
E15.cz je komplexním zdrojem zpráv z domácí a svě-
tové ekonomiky, politiky, byznysu a  � nancí. Deník 
E15 je distribuován bezplatně do stojanů a  od pod-

zimu 2010 je i ve volném prodeji na dalších vybraných 
obchodních místech. Každý týden ve stojanech deníku 
E15 také naleznete vždy jeden z jeho speciálů – lifesty-
lový  magazín ZEN či jeden z odborných magazínů – 
Právo & Byznys, Real-immo nebo Český export.

Deník E15
a jeho speciály
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Petr Hudec 
White & Case

Společně s Pav-
lem Čížkem 
a Ladislavem 
Chundelou byl 
povýšen na pozici 
lokálního partnera
mezinárodní advokátní kanceláře. 
Petr Hudec byl jmenován lokálním 
partnerem v rámci bankovní praxe 
a praxe kapitálových trhů White 
& Case. Zastupuje věřitele i dlužníky 
z řad obchodních společností v sou-
vislosti s celou řadou finančních 
produktů a upisovatele i emitenty 
v rámci transakcí na kapitálových 
trzích. Pavel Čížek se stal lokálním 
partnerem v rámci praxe energeti-
ky, infrastruktury a projektového 
financování. Specializuje se zejména 
na stavebnictví a energetické právo 
a transakce v oblasti fúzí a akvizic. 
Ladislav Chundela byl jmenován 
lokálním partnerem v rámci praxe 
zaměřené na fúze a akvizice. Speci-
alizuje se na korporátní právo, fúze 
a akvizice, problematiku v oblasti 
nemovitostí a stavebnictví, řešení 
soudních sporů a rozhodčích řízení 
a zahraniční investice.

tomáš KadeřábeK 
Asociace 
developerů

Stal se ředite-
lem nově vznik-
lého profesního 
sdružení, jež zahá-
jilo činnost v polovině
listopadu 2015. Hlavním úkolem 
Tomáše Kadeřábka je zahájení 
dialogu se všemi cílovými sku-
pinami, tedy s institucemi, které 
jednání developerů ovlivňují, 
i s občany, kteří využívají výsledky 
jejich činnosti. Tomáš Kadeřábek 

je absolventem Stavební fakulty 
ČVUT. Kariéru zahájil ve stavební 
společnosti Metrostav. V oblasti 
developmentu se pohybuje od roku 
1993, kdy přestoupili do společnosti 
ING Real Estate. Zde řídil celou řadu 
developerských projektů a vypra-
coval se až do pozice generálního 
ředitele. Od roku 2006 působí jako 
nezávislý expert v developmentu 
komerčních nemovitostí prostřed-
nictvím firmy Tress, kterou spo-
luvlastní.

Petr PosPíšil 
Trigema  
Development
 
Ujal se postu 
obchodního 
ředitele. Před 
nástupem do společ-
nosti Trigema působil téměř šest 
let jako šéf obchodu a marketingu 
developerské firmy Trikaya. Předtím 
byl skoro pět let zodpovědný za pro-
dej a propagaci projektu Kouzelné 
Medlánky realizovaném společností 
Orco Property Group. Vystudoval 
brněnskou Masarykovu univerzitu.

ivana meňHartová
CMS

Nastoupila 
do pražské 
advokátní kan-
celáře na pozici 
advokátky. Stala 
se členkou
týmu pro bankovnictví a finance. 
Má zkušenosti s poskytováním 
poradenství věřitelům i dlužníkům 
v souvislosti s financováním akvizic, 
projektovým financováním i finan-
cováním výstavby nemovitostí. Před 
příchodem do CMS pracovala jako 
advokátní koncipientka v meziná-

rodních advokátních kancelářích, 
kde se zaměřovala na poskytování 
poradenství finančním institucím 
a podnikům. 

Jan šturm 
Havel, Holásek  
& Partners
 
Spolu s Pavlem 
Vraným se stal 
partnerem. Jan 
Šturm bude spolu-
zodpovídat za řízení a rozvoj litigač-
ního a restrukturalizačního týmu. 
Specializuje se na soudní, správní 
a rozhodčí řízení a na vyjednává-
ní obchodních smluvních vztahů 
a obchodní právo. V HHP působí 
od roku 2014, předtím pracoval téměř 
jedenáct let v advokátní kanceláři 
Weil, Gotshal & Manges. Pavel Vraný 
bude primárně zodpovědný za další 
rozvoj korporátního byznysu. Zamě-
řuje se především na oblast korpo-
rátního práva, fúzí, akvizic a prodejů 
společností, na bankovnictví, finance 
a kapitálové trhy a dále také na různé 
komplexní projekty v oblasti nemovi-
tostí a stavebního práva. V kanceláři 
Havel, Holásek & Partners pracuje 
od roku 2012, předtím působil téměř 
deset let v advokátní kanceláři Baker 
& McKenzie.

Petr valeš 
Ekospol 

Byl jmenován 
ředitelem sek-
toru výstavby. 
Do společnosti 
Ekospol nastoupil 
v říjnu 2014 jako hlavní
inženýr projektu a poté v ní působil 
jako vedoucí oddělení projekce. Vy-
studoval obor Konstrukce pozemních 
staveb na Stavební fakultě ČVUT.

Změnilo se něco ve vaší společnosti?
Pište nám na lide@e15.cz

Lidé

V posledních třech sloupcích 
jsme probírali podmiňovací 
věty (If I drink a half liter of 
Becherovka, I’ll barf. If I drank 
a half liter of Becherovka, I’d 
barf. If I’d drunk a half liter of 
Becherovka, I’d have barfed.) 
Také jsme si říkali o tom, jak 

se naučit podmínkové tvary 
pomocí prostého biflování, 
jelikož tvary se nikdy nemění. 
Naposledy jsme hovořili 
o významu těchto druhů vět. 
Pokud jste věty procvičovali, 
dobře pro vás. Teď by vám 
patrně bodla nějaká ta dobrá 
zpráva. Tady je: v běžné kon-
verzaci velice často nebudete 
potřebovat obě části věty.

Tak například vaše kole-
gyně přijde s tím, že vašemu 
šéfovi hodlá vytmavit, jak je 
hloupý. Jsa člověk opatrný, vy 
na to jen řeknete „I wouldn’t 
do that“, čímž naznačujete 
svůj rozumnější přístup 
k věcem. Mohl byste se rovněž 

zeptat „What if he fires you?“ 
a tím poukázat na přítomné 
riziko. Kdyby vám řekla, že to 
udělala už den předtím, mohl 
byste ji pokárat slovy „I woul-
dn’t have done that“, čímž na-
značíte pošetilost jejího jedná-
ní předešlého dne. Upozornit 
na riziko, které podstoupila, 
byste ostatně mohl také otáz-
kou „What if he’d fired you?“ 
Ona by se mohla obratem 
zeptat „Well, what would you 
have done?“ Chci tím říct, 
že v běžném hovoru je velice 
často oběma mluvčím známo, 
o čem je řeč, a bylo by ztrátou 
času rozpitvávat to do mrtě 
nánosem nadbytečných řečí.

To je ta dobrá zpráva. Tou 
špatnou zprávou je, že byste 
někdy mohli kvůli problému, 
který má kolegyně, hledat 
radu u kamarádky. Jelikož 
ale vaše kamarádka nebude 
do situace zasvěcená, budete 
svou podmiňovací větu 
potřebovat změnit na otázku 
„What would you do if you 
had an idiot boss?“ (Všimněte 
si, že had užité v otázce před-
pokládá, že vaše kamarádka 
patří k těm několika málo 
šťastlivcům, kteří NEMAJÍ 
za šéfa idiota.) A nadešel zdá 
se čas k dalšímu procvičování 
tvarů! What will you do if 
you have an idiot boss? What 

would you do if you had an 
idiot boss? What would you 
have done if you’d had an 
idiot boss? Vybavíte-li si tvary, 
které jste už dříve procvičo-
vali, není tu nic nového pod 
sluncem. (No nejste rádi, 
že jste předtím cvičili?) Pouze 
přidáme nějaká ta tázací 
slova, vložíme je do téhož 
nezáživného vzoru a hned to 
ze sebe všechno chrlíme ven. 

Myslím, že dokážete uhád-
nout, jaký vás čeká domácí 
úkol: Nacvičte si i tyto tvary 
s otázkami.

Ptejte se a diskutujte s autorem 
sloupku na crown@mf.cz

Podmínečná 
láska IV

Darren Crown

Angličtina  
na rovinu 

tomáš HrušKa
L’Oréal Česká 
republika

Stal se generál-
ním ředitelem. 
Ve skupině L’Oréal 
působí téměř šest-
náct let. Bude odpovědný za HUB 
tří zemí, kam kromě Česka spadá 
i Slovensko a Maďarsko. Studia 
ukončil v roce 1999 a následně na-
stoupil do L’Oréal na pozici produk-
tového manažera zodpovědného 
za produkty péče o vlasy. Brzy získal 
post marketingového ředitele, poté 
se přesunul do mezinárodního sídla 
skupiny L’Oréal ve Francii. Zde zastá-
val několik manažerských pozic a to 
nejen v marketingu, ale i v obchodu 
a business developmentu. Zkušenos-
ti s rolí generálního ředitele získal 
ve Švédsku, naposledy řídil divizi 
spotřebního zboží pro L’Oréal v Itálii.

Zita HorešovsKá 
Czech facility

Nastoupila 
na pozici pro-
vozní ředitelky 
a členky předsta-
venstva. Posled-
ních pět let působila 
jako ředitelka divize facility manage-
mentu ve společnosti Rossy service. 
Předtím zastávala pozici property 
and asset manager v developerské 
a investorské společnosti Europo-
lis Real Estate Asset Management 
a post technické ředitelky v TOP Ho-
telu Praha. Je absolventkou Fakulty 
stavební na ČVUT v Praze.



Ceny české filmové  
kritiky se budou  

nejlepším hraným filmům  
a dokumentům předávat

pošesté.

Kobry a užovky – 6 nominací•	

Domácí péče – 5 nominací•	

Schmitke – 3 nominace •	

Ztraceni v Mnichově  •	
– 3 nominace

Filmy s nejvíce 
nominacemi
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n Amerika dostává 
další pozitivní lekci 
od Rockyho Balboy. 
Tentokrát školí mla-
dého outsiderského 
boxera, který má bojo-
vat s mistrem světa.

Stanislav Šulc

Rok 2015 byl rokem velkých 
filmových návratů. Vedle 
Hvězdných válek či Jurského 
světa se na plátnech znovu 
objevil také slavný boxer 
Rocky Balboa v podání stále 
hůř vypadajícího Sylvestera 
Stallonea. Na rozdíl od come-
backu z roku 2006 se Rocky 
již nesnaží přesvědčit svět, 
že porazí mladé boxery na 
vrcholu. Raději jako mentor 
pomáhá mladému talento-
vanému sportovci, který je 
zároveň nepřiznaným synem 
Rockyho zesnulého soupeře 
a kamaráda Appola Creeda. 
Snímek Creed pak po vzoru 
prvního Rockyho sleduje vze-
stup outsidera, který nakonec 
velmi nepřekvapivě porazí 
největšího šampiona světa.

Rockyho filmový svět je 
půvabný ve své naivitě, přes 
kterou nepostrádá jisté kouz-
lo (a pro určitou diváckou 

skupinu mladých mužů snad 
až pozitivní vzor). Ve svých 
tezích a východiscích jsou 
rockyovské snímky zcela 
nerealistické (takové příběhy 
mohou fungovat jen na 
plátně), ale řada motivů zde 
je naopak skutečnosti velmi 
blízko. Také zde se rozebírá 
sociální pozadí spodních tříd, 
které jsou již značně promě-
něné oproti pozdním sedm-
desátým letům. Ale v popředí 
je vždy zhmotnění americké-
ho snu, které Rockymu vždy 
zajišťovalo úspěch; a zároveň 
to byl vždy právě Rocky, který 
přišel americkému divákovi 
na pomoc, když začal kvůli 
krizi příliš trpět a blížilo se 
zpochybnění amerického 
způsobu života.

Teprve 29letý režisér Ryan 
Coogler rockyovský mýtus 
skvěle převádí do současnos-
ti. Hrdinou se stává čer-
nošský bojovník, se kterým 
se svět nejprve nemaže 
a posléze se on nemaže se 
světem. Toho skvěle ztělesnil 
Michael B. Jordan a za svůj 
výkon si již vysloužil několik 
cen, možná jej nemine ani no-
minace na Oscara. Úkol před 
ním ležel dost velký – kromě 
náročné fyzické přípravy 
měl také zastínit Sylvestera 
Stallonea tedy Rockyho, což 

při všem vysmívání slav-
ného svalovce nemůže být 
vůbec jednoduché. V Creedu 
Stallone tradičně spoléhá na 
přirozené charizma a prosté 
bytí na plátně, což v takto 
nastaveném snímku funguje 
takřka dokonale. Snad jen ty 
hluboké citové výlevy jsou 
mírně za hranou.

Jinak je Creed velmi dob-
rým prolnutím černošského 
a boxerského filmu. Z černoš-
ské kinematografie si bere ur-
čitou formální neuhlazenost, 
syrovost a samozřejmě často 
dunící hip hop. Boxerské 
zápasy pak jsou velmi dobře 
natočené, především ten prv-
ní v profi ringu nasnímaný 
v jediném záběru. 

Právě touto scénou film 
skutečně omráčí. Zbytek je 
takový hezký standard, který 
se snaží předstírat, že není 
kýčem, ačkoli jím tak trochu 
je.

Po Rockym přichází 
talentovaný Creed

Tipy

HBO • 15.10

Na hraNě ZítřKa

Netradeční mix válečného 
filmu a sci-fi natočil režisér 
Doug Liman. V hlavní roli se 
objeví tom Cruise, který se 
snaží zabránit mimozemské 
invazi.

Creed

(sportovní drama, USa, 133 minut)
Režie: ryan Coogler
Hrají: Michael B. Jordan, Sylvester 
Stallone, tessa thompsonová, 
Mauricio Ovalle
Premiéra: 31. prosince
Hodnocení: 60 %

UčiTeL A žáK. Rocky Balboa (v tradičním podání Sylvestera Stallonea) trénuje talentovaného 
samouka Adonise Johnsona (skvělý Michael B. Jordan).
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Kobry a užovky 
jsou favority 
cen kritiky
O Ceny české filmové kritiky, 
jejichž laureáti budou vy-
hlášeni 23. ledna v pražském 
Divadle Archa, se utkají tři 
snímky – Domácí péče, Kob-
ry a užovky a Ztraceni 
v Mnichově. Shod-
ně byly nomino-
vány v kate-
goriích za 
nejlepší film, 
scénář i režii. 
Průvodci 
večera budou 
herečka, blog-
gerka a vítězka 
soutěže Star 
Dance Marie Dole-
žalová a herec a režisér 
Vojtěch Kotek.

„Nejvíc, celkem šest nomi-
nací, nasbíral v prvním kole 
hlasování snímek režiséra 
Jana Prušinovského Kobry 
a užovky,“ uvedla za pořa-
datele cen Uljana Donátová. 
Kromě nominací ve třech 
hlavních kategoriích má i tři 
herecké nominace – pro bra-
try Kryštofa a Matěje Hád-
kovy v hlavních mužských 
rolích a Lucii Žáčkovou za 
ženský herecký výkon.

Pět šancí na vítězství 
má Domácí péče scenáris-
ty, režiséra a producenta 
Slávka Horáka, která úspěch 
v hlavních kategoriích 
doplnila i nominací pro 
Alenu Mihulovou za ženský 
herecký výkon. Slávek Horák 
navíc získal možnost vyhrát 
v kategorii Objev roku.

„Trio uchazečů kom-
pletuje absurdní autorská 
komedie Petra Zelenky 
z produkce Davida Ondříč-

ka Ztraceni v Mnichově se 
třemi nominacemi v katego-
riích za nejlepší film, scénář 
a režii. Všechny tři tyto 
filmy vznikly v koprodukci 

České televize,“ dodala 
Donátová.

O nejlepším 
dokumentu 

se rozhodne 
mezi filmy, 
jejichž au-
torkami jsou 
filmařky. Jsou 

to Danielův 
svět (režie 

Veronika Liško-
vá), Mallory (režie 

Helena Třeštíková) 
a Opři žebřík o nebe (režie 
Jana Ševčíková).

V nově zavedené kategorii 
Nejlepší audiovizuální počin 
se utkají animované filmy 
Malá z rybárny a Malý pán, 
oceněné za výtvarné řešení, 
se snímkem Schmitke, navr-
ženým za nejlepší zvuk.

Ceny české filmové kritiky 
bude již pošesté udělovat 
profesní organizace filmo-
vých novinářů a publicistů 
Sdružení českých filmových 
kritiků. /čtk sul/
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KONtrAst. His-
torický větrný mlýn 
ze sedmnáctého 
století tvoří protiklad 
chladicích věží jader-
né elektrárny Doel 
u Antverp. Belgický 
regulátor FANC 
v dubnu rozhodl, 
že dva tamní reakto-
ry mohou bezpečně 
fungovat déle, než 
byla jejich původní 
projektová čtyřiceti-
letá životnost, přes-
něji do roku 2025.

n Lufthansa není ani 
nejstarší, ani největší 
leteckou společnos-
tí na světě. Přesto 
se řadí ke gigantům 
svého oboru – a to 
i proto, že se fakticky 
zrodila dvakrát.   

První společnost se jménem 
odkazujícím na obchodní 
tradici německých hansov-
ních měst vznikla 6. led- 
na 1926 díky fúzi několika 
soukromých společností. 
K jejich sloučení dala popud 
říšská vláda, která si od něho 
slibovala významné snížení 

subvencí dosud ztrátovým 
podnikům. 

Přestože aerolinie od po-
čátku disponovaly impo-
zantní vzdušnou 
flotilou 162 strojů, 
většinou to byly 
zastaralé vo-
jenské stroje 
z první světo-
vé války.

Svůj první 
let vykonala 
Lufthansa 
ze svého 
domovského 
letiště Berlín Tem-
pelhof s letounem Fokker. 
Směřoval přes Halle, Erfurt 
a Stuttgart do švýcarského 

Curychu. Letadlo už v té 
době neslo dodnes známé 
logo modrožlutého jeřába, 
které vzniklo kombinací 

symbolů fúzujících 
firem. 

Letecká 
společnost, 
jež dokázala 
za první rok 
provozu pře-
pravit více než 
padesát tisíc 

cestujících, 
zaměstnávala 

půl druhého tisíce 
pracovníků. O rok 

později se již dokonce 
podílela na založení španěl-
ských aerolinií Iberia. 

V pionýrských časech 
letecké dopravy padaly 
prakticky každoročně nové 
rekordy a posouvaly se tech-
nické i lidské možnosti. Ještě 
v roce 1928 představovala 
nejdelší leteckou linku v Ev-
ropě trasa Berlín–Madrid. 
Měřila 2100 kilometrů a leta-
dla ji absolvovala s několika 
mezipřistáními. 

O deset let později se již 
létalo z Berlína do New Yor-
ku po trase dlouhé 6400 ki-
lometrů. Let trval 25 hodin 
a obě linky provozovala 
Lufthansa. Ta se i na dneš-
ní poměry chovala velmi 
progresivně. Na některých 
linkách prodávala letenky 

za totožnou cenu jako říšské 
dráhy jízdenky do své druhé 
třídy. Na trase Berlín–Králo-
vec dokonce donutila dráhy 
škrtnout noční vlak, který 
přišel o své zákazníky. 

Nadcházející válečný 
konflikt srazil Lufthansu 
v rozletu snad ještě více než 
jiné společnosti. Aerolinie 
byly hned z počátku druhé 
světové války podřízeny 
struktuře Luftwaffe, přes-
tože dál poskytovaly civilní 
služby. Poslední let vypravily 
19. dubna 1945. Konec války 
znamenal jejich definitivní 
zánik. Nová Lufthansa byla 
založena až v roce 1954, ale 
to je už jiný příběh. /mec/

Výročí týdne

Zítra uplyne

90
let od prvního založení  

německé letecké  
společnosti  
Lufthansa.

Přerušený let žlutomodrého jeřába
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